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ספר דגל מחנה יהודה

הקדמה
הנה קודם מלחמת האדם עם יצרו, הדבר הראשון שמרחיקו מעבודת ה’ יתברך - זה הוא עצמו היינו האדם בעצמו, שעל פי 
חכמתו וחשבונותיו, הוא חושב שהינו נשלט בידי יצרו, והיא חכמה חשוכה, ועל כן צריך לזכות לחכמה דקדושה. וזה כלליות 
הוראת הקב"ה לכל אחד ואחד - לך לך מארצך וגו’, היינו שילך מהתפיסה והחכמה שלו על עצמו ומדרגתו, וכן אמרו בזהר )לך לך 

בדף ע"ח ע"א( "לך לך" - מחכמה דא ומאשגחותא דא, היינו שילך מחכמתו והשגחתו שיש לו עד עתה על עצמו.

"לך לך מארצך וממולדתך ומבית אביך אל הארץ אשר אראך" )בראשית יב, א(.
צריך האדם להתבונן היטב ולחוס על עצמו, ולעבוד ה’ יתברך באמת לאמיתה, ולהתבונן היטב האם באמת הוא 

עובד ה’ יתברך לכבודו יתברך, והאם באמת בסדר עבודתו הוא חס על עצמו באמת.
וזה מה שאמר ה’ ב"ה לאברם "לך לך" - היינו תעבוד אותי באמת ותחוס על עצמך בשבילך, ותתבונן היטב ותדבק 
את מחשבותיך בי, ותזכור לפני מי אתה עתיד ליתן דין וחשבון, ועל כן "לך לך" - שתזכור שאתה לבדך עתיד לתן 
דין וחשבון. ומחמת שתלך בדרך קודש זו, תזכה ש"ארצך" תהיה מקודשת כי לאחר שזיכך וטיהר עצמו קידש את 
ארצו, ומשום שיוכל על ידי זה חלילה להקפיד על בני האדם אשר לא קדשו עצמם כמותו, על כן אמר לו: "לך 
לך מארצך", היינו שגם שזכית שארצך מקודשת, אל תסתכל בה, כדי שלא תבוא להקפיד בבריות שלא זכו לענין 
"ארצך" - שלא זכו להשגה כמותך, רק תתנהג עימהם בחסד ורחמים, ותהיה כבית הלל, ולא כבית שמאי )שבת ל, 
ב(. וזה "לך לך מארצך", "מארצך" גימטריא "שמאי", היינו כנ"ל שילך ולא יביט על אשר קידש עצמו ומזה יבוא 

להקפיד כבית שמאי על הבריות אשר לא זכו להשגה כמותו.
"וממולדתך", היינו שלא תביט כלל על אופן הולדתך, בין אם זכית להיוולד בקדושה נוראה ובין אם לא נולדת 
בקדושה, העיקר שתעבוד ותקדש עצמך במותר לך, ולא תשגיח כלל על אשר נעשה עמך, ותעבוד ה’ יתברך. כי 
אם יתלה את עבודתו מחמת שנולד בקדושה, ובאשר הולידו את נשמתו מזיווג דקדושה, אזי יבוא לגאות ויפסול 
העבודה. ואם יתעצב אל לבו לאמור מחמת שנולד לא בקדושה, אזי ישבר לבו ויפחות בעבודה. לא כן, אלא "לך 
לך מארצך וממולדתך", רק תעבוד ה’ יתברך, ואל תשגיח על אשר נעשה, כי העבר אַיִן, תקדש עצמך במותר לך 

ותעבוד ה’ יתברך ביתר שאת ויתר עז, ותגביה את נשמתך.
ועל ידי שהכל יעבדו ה’ יתברך ויתבוננו היטב בענין זה, יכולין לזכות להיגאל, ויתקיים במהרה )תהלים קב, יד(: "אתה 
תקום תרחם ציון", וזה "אתה תקום" גימטריא "וממולדתך", היינו בעת שיעבדו הכל את ה’ יתברך ולא ישגיחו וכו’ 
כנ"ל, רק כל אחד יעבוד ה’ יתברך ויקדש עצמו במותר לו, אזי נזכה לענין הכתוב "אתה תקום תרחם ציון", ויכולין 

לזכות להיגאל.
ועוד אמר "ומבית אביך", היינו נשמתך אשר קיבלת מבית אביך, היינו ה’ יתברך, שלא תחלש אם קיבלת נשמה 
פחותה, ושלא תתגאה אם קיבלת נשמה גבוהה, רק "לך לך וכו’ ומבית אביך", היינו שלא תשגיח איזה נשמה אתה, 
רק תתייגע בעבודת הקודש ובכח התפילה ומעשים טובים, ותגביה נשמתך עד אין ערך. ואז תזכה לרשת הארץ 
העליונה, ותזכה ליום שכולו טוב, וזה "אל הארץ אשר אראך", כי לגדולתו יתברך אין חקר ובוודאי יש עוד ועוד 

להשיג, כי ה’ יתברך אין סוף ויכול הוא להראות לך ארץ עליונה.

פרשת נח
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ביאורים בספר דגל מחנה יהודה  )משיעור יום ה’ לך-לך תשע"ב(.

עד שבא אברהם הייתה הבריאה בחושך אבל על ידי אברהם נמשך ט"ל מהאור הגנוז להחיות הנשמות ולחדשם

את  פסל   – "אלה"  ג(  יב,  )ב"ר  במדרש  אבהו  רבי  ואמר  בהבראם",  והארץ  השמים  תלדות  "אלה  ד(  ב,  )בבראשית  כתיב 
הראשונות שהם "תוהו ובהו וחושך". "בהבראם" – אמר רבי יהושע בן קרחה בזכותו של אברהם )שם, ט(. והענין הוא, 
שקודם שיתגלה אור ה’ בבריאה ויהיה גילוי למלכותו יתברך, נמצאים הבריות בתוהו ובהו וחושך, וגם נשמות ישראל 
קודם שנמשך עליהם ט"ל אורות שהוא אור המחיה מתים, נמצאים הם מעבר הנהר כמ"ש )יהושע כד, ב( "בעבר הנהר ישבו 

אבותיכם", שהוא מקום חושך וארץ ציה וצלמוות, עד שמאיר בהם אור הגנוז להחיותם לדבוק באלקים חיים.

כי כתוב "יהי אור ויהי אור" )בראשית א, ג(, כי בתחילה המשיך הקב"ה את גילוי האור הגנוז לכל הבריות שהוא "יהי אור", 
אבל כשראה שאין הוא משמש לשם התכלית נעשה "ויהי אור" - ‘ויהי’ הוא לשון צער, כי חזר האור ונגנז, ונשארו הכל 
בחושך, עד שבא אברהם שבעבורו נעשו "תלדות שמים וארץ" כמ"ש בהבראם - בזכותו של אברהם, שגילה את האות 
ה"י, שישמש האור הגנוז לשם התכלית האמיתי, ועל ידי זה נמשך ט"ל תחיה מהאור הגנוז להחיות את הנשמות ולחדשם.

האדם  את  לקשר  כדי  והוא  נוסף,  ברור  נעשה  צדק,  גר  ענין  שהוא  השכינה  כנפי  תחת  להיכנס  הרצון  שנולד  לאחר 
לנצחיות בנקיות גמור

כי כל עוד שלא נתגלה אברהם בעולם, לא היה תיקון למעשה בראשית והיה הכל חשוך, ותחילת התיקון הוא מאברהם, 
כי אברהם הוא כמו השמש שמאירה את הבריאה מהחושך והאפילה, ובתחילה התחיל אברהם להאיר, והיה בבחינת 
והיא אל"ף מן אמ"ש, ורצה אברהם מיד להביא לתיקון מעשה  האותיות א"ב שהאל"ף היא הגילוי של הכתר כנודע, 
בראשית שהיא האות בי"ת דבראשית, והוא גילוי האור הגנוז כמ"ש "יהי אור" שהיא הארת פנים כמ"ש )במדבר ו, כד-ה( 
"יברכך ה’ וישמרך יאר פניו אליך" שהברכה שהיא הבי"ת היא הארת פנים מהאור הגנוז, לכן ‘יברך’ עולה כמספר "יהי 
הפסוק  על  יא(  לט,  )ב"ר  במדרש  כמובא  גדול  לאור  מחושך  להוציאו  האדם  את  מטהרת  הגנוז  מהאור  שהברכה  אור", 

)בראשית יב, ב( "והיה ברכה" שהוא לשון בריכה המטהרת את הטמאים.

אבל רצה הקב"ה להבדיל לגמרי בין האור ובין החושך כמ"ש "וירא אלקים את האור כי טוב, ויבדל אלקים בין האור ובין 
החושך", ופרש"י שראה שאינו כדאי להשתמש בו רשעים והבדילו לצדיקים, והיינו שרצה הקב"ה להבדיל לגמרי בין 
יחודו של אברהם לבין שאר נפשות עכו"ם, והוא מה שמובא בזהר )לך לך ע"ח ע"ב( על הפסוק )באיוב לח, טו( "וימנע מרשעים 
אורם" שמנע הקב"ה את האור של אברהם מהרשעים, שבשעה שאמר ה’ לאברהם "לך לך מארצך" הסתלק מהם האור 

והתקיים )שם לז, כא( "ועתה לא ראו אור".

לכן נעשה בירור נוסף בנשמות, והוא שבירת הגג של האות בי"ת, ונעשית לר"יש, שהוא אותיות אב"ר, והכל הוא כדי 
להבדיל במקום יציאת אברהם בין אברהם לבין הרן, כי הרן הוא מקום הספיקות והרצון לעבוד את ה’ ביחד עם התאוות, 
והוא רצון מעורב גם לקדושה וגם לטומאה. וכשנעשה שבירה לאות בי"ת ירדו כל הנשמות למטה, ואז היה אברהם 
בסוד ג"ר שהוא כמספר אב"ר, ושבירת הבי"ת להיות רי"ש הוא ענין רחל שהוא סוד הסתלקות האור במ"ש "ויהי אור" 
גימט’ רח"ל. והיו העיניים סתומות מהחכמה דקדושה שהוא ענין האות מ"ם שהיא סתומה, וזה אבר"ם אינו מוליד כי לא 
מתגלה בו האור הגנוז שהוא בא מחכמה דקדושה, והתגלות הנשמה לחזור ולהאיר את האור הגנוז, הוא על ידי שנוסף בו 
האות ה"י ונעשה לאברהם, כי אברהם מוליד. והאות ה"י בכל אדם היא גילוי השליחות היעוד והמטרה של האדם בעולם.

הדבר הראשון שהאדם צריך הוא שיאיר לו הדרך, ורק אח"כ יוכל לידע את ענין שליחותו

כי כתוב )בישעיה י, יז( "והיה אור ישראל לאש" והיינו שכל נשמות ישראל הם בשליחות לכבוש את הארץ ולהחזיר את 
המלכות לאדון השמים והארץ, כמ"ש )בבראשית א, כח( "ומלאו את הארץ וכבשוה", ולכל אחד יש שליחות וייעוד להביא 
את הגאולה, והוא ענין "אש שחורה" כי השחור מרמז על צמצום ומטרה, והוא גילוי חלקו בתורה. והוא על ידי משה רבנו 
כי משה הוא הסופר הכותב ומגלה את התורה לכל אחד ואחד. אבל תחילת הכבישה והנצחון הוא על ידי אברהם אבינו 
שהוא הראש לכל קומת ישראל, עד משה רבנו שהוא השביעי מאברהם. כי אברהם הכין את המציאות שיהיה אפשר 

לגלות את התורה, שהוא הקלף והאש לבנה, שעל גבו כותב משה את האותיות באש שחורה.
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כי הדבר הראשון שצריך במלחמה הוא אור, ורק אח"כ שייך לגלות את מטרת השליחות, כך כשנמצאת הנשמה 
בחושך, הדבר הראשון שצריך הוא להמשיך את האור הגנוז בכח אברהם אבינו, ועל ידי זה יוכל לקיים "והיה אור 
ישראל לאש" שהוא אש שחורה וגילוי התורה שהיא השליחות של כל אחד, שייבקע ממנו כל האור הגנוז בו - לכבוש 

את הארץ ולהחזיר את המלכות לה’ ב"ה.

חכמת האדם ודמיונו שהינו נשלט בידי יצרו ותאוותיו היא המונעת מהאדם להתחיל בעבודת ה’ והוא החושך הנמשך 
מגלות יון

וכדי לבאר ענין האור של אברהם, צריך לבאר מה הוא החושך. והנה כתיב "וחושך על פני תהום" ואמר רבי שמעון 
בן לקיש )בב"ר ב, ד(, "וחושך" - זו גלות יון שהחשיכה עיניהם של ישראל בגזירותיהן, שהיתה אומרת להם, כתבו על 
קרן השור שאין לכם חלק באלקי ישראל. וצריך לידע שהגלות הרביעי כולל כל הגלויות, וגלות יון היא עיקר החושך 

המונע מנשמות ישראל להוציא את כל הטוב הגנוז בהם ולהביא את העולם לידי גאולה ותשועת עולם.

והחושך של יון הוא חושך כפשוטו, שעל ידו אינו רואה כלל מה המקום בו הוא מונח, מי הוא ומה הכוחות הטמונים בו, 
אינו יודע את הדרך ואינו מכיר בכלים שיש בידו, אינו מכיר את עצמו וכ"ש שאינו יודע את הדרך שיש לפניו. ומקור 
החושך הזה הוא בחכמת האדם הנמשכת מחכמה דס"א, שהיא חכמת יון. וכלליות חכמה זו היא שהאדם נשלט בידי 
יצרו, והיא המקור לשלשה מחשבות שהם עיקר החושך של חכמת יון; הראשונה, שהוא נשלט בידי תאוותיו ויצריו 
ויש לו תאוות רבות ושבוי הוא בידי הגוף וכו’. השנית, שאינו פועל דבר במצוותיו תורתו ותפילותיו. והשלישית, שאין 

לו חלק בתכלית ותיקון העולם אלא ענין זה כולו נעשה מאליו.

תוקף התאוות אינם שייכות בבר ישראל, אבל על ידי החושך של יון וחכמת הטבע, מדמה האדם שיש בו תאוות 
גדולות והינו נשלט בידי יצרו

והם ג’ הגזרות שגזרה מלכות יון על ישראל, שבת חודש ומילה. מילה - היא המחשבה שאין שליטה לאדם על תאוותיו 
אלא נתון הוא בידי יצרו. חודש - שאין תפילותיו ומעשיו מועלים ופועלים בשמים, שהוא ענין קידוש החודש שעל פי 
ישראל יקבעו המועדים. שבת - שאין לאדם חלק בתכלית שהוא יום שכולו שבת, ואין הוא נחשב במעלה שיעסוק 
בדבר נעלה כזה. והכלל, שחכמת הס"א היא, שהאדם נשלט ואין בכוחו לשלוט בעליונים או לפעול גאולה. והוא ענין 

שאמרו לישראל כתבו על קרן השור וכו’, להורות על החכמה דס"א שאין הם שולטים אלא נשלטים.

כי כל התאוות מה שמדמים העולם שנקרא תאוות, זה שייך רק אצל הגויים, אבל אצל ישראל אין את התאוות העזות, 
שהוא מה שהעולם מכנים בשם תאוה, וכל מה ששקועים ישראל בתאוות הוא מחמת חכמת יון שהיא הדמיון של 
האדם שהוא שקוע בתאוות ונשלט הוא בידי יצרו, ולכן נרמזת יון לחושך, כי נדמה לאדם שאינו שולט בתאוותיו 
והוא נתון בידי יצרו, אבל באמת עדיין לא הגיע למקום המלחמה עם יצרו, אלא נתון הוא בחושך, שמלכתחילה 
חושב שהוא נתון בידי יצריו ומלא הוא בתאוות, אבל באמת אם היה באור היה רואה שאינו שקוע בתאוות וכל מקור 
תאוותיו הוא רק החכמה דס"א הנותנת בליבו מחשבות - שהוא כולו שקוע בתאוות. וזה נרמז בגזירה על מצוות 
המילה – שרצו להחדיר בכל בר ישראל, שאין הוא יכול לשלוט בתאוותו, ואין לו לטרוח על זה כי הוא נשלט ונתון 

בידי יצרו.

וכן הדבר במצות החודש, שהאדם חושב על עצמו שרחוק הוא מקיום המצוות ואין לו חלק בתורה ותפילה, ומקור 
יכולת  ידה מדמה שאין לאדם קרוץ מחומר  יון – שעל  זו הוא גם בחכמה של האדם הנמשכת מחכמת  מחשבה 
להשפיע בשמים במצוותיו ותורתו, אבל אם היה האדם מנותק מחכמה זו שהיא חכמת הטבע, היה יודע גודל ועוצם 
מעלת נשמתו והיה סמוך וקרוב אצל התורה ועבודת ה’ יתברך, כי כל מה שהוא רחוק מעבודת ה’ אינו משום שאינו 
לשלוט  יכול  לו  שאין  באדם  מחשבות  הנותנת  יון  של  החכמה  מחמת  הוא  הכל  אלא  ח"ו,  והמצוות  לתורה  אוהב 

ולהשפיע על הטבע, אלא נשלט הוא בידי הטבע.

וכמו כן חושב האדם שאין לו חלק בעשיה למען התכלית שהיא תיקון העולם והגאולה, כי לדעת החכמה דס"א הכל 
ייעשה מאליו, ואין צורך באדם ואף אין יכולת ביד האדם לפעול את הגאולה. נמצא שכל מה שאין לאדם התקשרות 



בבית המקדש ובעבודה המביאה לידי ימות המשיח, הוא מחמת החכמה של יון – שאין לאדם את היכולת לשלוט בתיקון 
הבריאה ולהחיש הגאולה, אבל על ידי ביטול חכמת יון מגלה האדם כמה הוא סמוך וקרוב אצל עבודה קדושה זו, וכמה 

הוא יכול ברצון וכוונה אחת לקרב את התכלית והגאולה.

נמצא שעל ידי חכמת יון שנשתרשה במח האדם - הוא מונח בחושך ממש, וכל מה שנדמה לו שהוא שקוע בתאוות ורחוק 
הוא מתורה ותפילה ואין לו חלק בהחשת הגאולה - הכל הוא מחמת שכל וחכמת האדם עצמו, שעל פי השכל הזה שהוא 
חכמה וחישוב על פי טבע, אין לו חלק בקדושה. וזה אע"פ שבאמת אינו נתון בידי התאוות, ואינו מואס בתורה, ורק משום 

שנדמה לו כך - הוא מונח ונמשך למקום זה שהוא חושך ומלכות יון.

האור הגנוז נגנז בחושך עצמו, ועל ידי שיתעורר האור שנגנז בחושך - יחזור האור הגנוז להאיר ביתר שאת

ולכן הדבר הראשון שצריך הוא לבטל את החשך של יון, שהוא כל הדמיון שיש לאדם על עצמו, שהוא ריחוק שהאדם 
מרחיק את עצמו על ידי חכמתו כנ"ל, ולגלות את המציאות האמיתית, והוא על ידי האור הגנוז. ונקרא האור הגנוז כך, 
כי האור נגנז בתוך החושך עצמו. כי כשאמר הקב"ה "יהי אור" נמשך אור זה בכל המקומות, וכשנעשה "ויהי אור" שהוא 
הסתלקות האור, נשאר ונגנז רשימו מאור זה במקום החושך, ועל ידי הצימאון של רשימו זה לחזור ולהכלל באור שנסתלק 
"ולחושך קרא לילה" היינו  כי כתוב  ליום,  ונעשה הלילה  וגובר  גנוז בחושך, עד שהולך  - חוזר ומאיר אותו האור שהיה 
שקרא לו בשם, ושם הוא כלי כידוע, כי הלילה הוא כלי לקבל את האור ולהופכו ליום. והוא בסוד האות דל"ת, כי האות 
בי"ת דאברהם נשברה להיות האות רי"ש כנ"ל, אבל נגנז בה רשימו של האור הגנוז בסוד האות יו"ד ונעשית דל"ת, שהוא 
החילוק בין רש לדל, כי רש הוא ללא שום אחיזה באור הגנוז, והוא סוד הכתוב )הושע ב, ה( "פן אפשיטנה ערומה והצגתיה 
כיום הולדה" וגו’, והיינו שאין בה מהאור הגנוז כמ"ש  "ולרש אין כל" )שמואל ב- יב, ג(, אבל דל היינו שיש בה רשימו מהאור 

הגנוז שתוכל לחזור ולהאיר.

כך אור זה גנוז בכל אדם ואדם, וכל אחד יכול להוציאו ולגלותו והוא על ידי שיצמא לגילוי התגלות האור הגנוז, שעל ידי זה 
מתחיל הוא עצמו להאיר וממשיך על עצמו מהמאור הגנוז, והוא מש"כ "נפשי איויתיך בלילה, אף רוחי בקרבי אשחרך" 
)ישעיהו כו, ט(, שעל ידי שימצא את מה שגנוז בו וישתוקק על ידו לאור של שחרית ואברהם - אף רוחי בקרבי אשחרך, יזכה 

להמשיך את אור השחר ואברהם, והארת האור הגנוז הוא על ידי אור המנורה, שהיא חכמה דקדושה והאור של שחרית 
של אברהם והיא העומדת כנגד חכמת יון לבטלה. כי קודם שהתקשר עם החכמה דקדושה הוא כאברם שאינו מוליד, אבל 

על ידי החכמה דקדושה שהיא האות ה"י נעשה אברהם, ואברהם מוליד, היינו שיכול להוציא כל האור הגנו ז בו.

צריך האדם שיצא מחכמתו בענין קלקול עצמו ותיקונו, ויתן את כל חכמתו ועיניו על השליחות והאחריות שלו

כי בתחילה האדם הוא בבחינת אברם שאינו מוליד, כי נמצא בחושך שהוא ענין חכמת יון, וכל אדם חושב שהוא מקולקל 
וצריך תיקון, אבל צריך לבטל מחשבה זו שהוא צריך תיקון, וילך למחשבה שהוא צריך לתקן את עצמו ואת העולם על 
מנת להכשירו להתגלות ה’ ב"ה, כי כשאדם עסוק רק בתיקון של עצמו, עוסק הוא במשפט וציונים לעצמו, ועוסק תמיד 

במדרגתו אם טהור הוא, אם פועל הוא בתורתו ותפילתו, ולכך מגיע למחשבות שאין לו חלק בקדושה.

אבל חכמה דקדושה היא בדרום ששם הייתה מונחת המנורה, כמ"ש בגמ’ )בתרא כ"ה ע"ב( הרוצה שיחכים ידרים, והיא חכמה 
פשוטה, שהיא הוראה לאדם שאינו צריך לעשות דבר מלבד לכוין את כל רצונו להדליק את המנורה, כי קודם אברהם 
היו צדיקים גדולים אבל החילוק הוא, שאברהם לקח על עצמו שלא לעסוק בעצמו ובתיקון של עצמו, אלא כל כולו היה 
מרוכז בדבר אחד - בשליחות שלו להאיר את אור ה’ ב"ה בעולם, וכל מגמתו ועסקו היה רק שיתקדש שמו של ה’ יתברך 
בעולם, כמו שהי"ת אמר לו "לך לך מארצך", היינו שתצא מהעצמיות שלך ותבוא להתבוננות שכל הבריות ידעו ממנו 
יתברך. וכך כל אדם צריך שיהפוך את "התיקון" שלו שהוא כלול בחושך ויסורים - לשליחות, שהיא התקשרות באות ה"י 
והאור הגנוז. והוא מש"כ בזוהר )לך לך בדף פ’ ע"א(, "וילך אברם הלוך ונסוע הנגבה - דא דרום דהוא חולקיה דאברהם", כי כל 

חלקו הוא החכמה דקדושה שהיא המנורה שבדרום.

גם האדם שבחלקו בקדושה הוא חלש ומבוזה - יוכל לנצח, והוא כשיקח אחריות על היעוד שלו בנצחיות

והיא המדרגה שנמשכה בחנוכה, כי מאחר שהתפשט החושך וחכמת יון, עד שהיו רוב ישראל בצער גדול, שלא האמינו 
בכחם, וכל אחד מישראל היה בדעת שאין הוא יכול לשלוט ולהשפיע אלא היו כולם בדעה שהם נשלטים, ואין בכחם 

ד



לפעול גאולה, וכפי שהיו מבזים לאברהם שהוא פרדה עקרה שאינו מוליד כמובא בבראשית רבה )מא, ה( – לכן סיבב ה’ 
יתברך שיתעוררו בית חשמונאי על האור של אברהם אבינו שהוא אור ניצחון של יחיד נגד רבים, שהיא חכמה דקדושה 
הנרמזת במנורה, וכל אחד מבית חשמונאי, התנתק מנקודת עצמו, שהוא ההתבוננות והעסק של האדם סביב עצמו תמיד, 

וקבלו על עצמם לצאת מתיקון עצמם אל השליחות והייעוד הניצחי - שהוא להאיר את האור הגנוז בעולם כולו.

וכשאדם משנה את התפיסה שלו, שמבין בדעתו שאין תכלית היגיעות והעמל שלו לתיקון והעסק של עצמו, אלא הכל 
הוא נכלל בחלק השליחות המוטלת עליו לכבוש לה’ את הארץ, ולעשות את חלקו בגילוי מלכותו יתברך לכל הנבראים – 
על ידי זה נמשך עליו מהאור הגנוז שהוא אור שלמעלה מן הטבע, ואע"פ שרוב כוחותיו עדיין מופנים למלאות את תאוותיו 
ורצונותיו העצמיים, מ"מ כיון שיש בו התחלה ורצון לעשות את שליחותו, סופו שיגבר האור המועט על כל החשך ויצא 

לאור גדול.

הדרך של אברהם היא קבלת האחריות שלא להשאיר את העולם שמם מאלוקות, ולא היה לו עסק בענין עצמו ושכרו

והוא ענין חכמה דקדושה שהיא חכמה פשוטה ותמימה, שהוראתה היא שכל אחד מישראל הוא ככהן גדול, וצריך הוא 
הוא  יון טוענת לאדם שנשלט  ואע"פ שחכמת  ה’ ב"ה בעולם,  כדי להאיר את אור  והדלקתה,  לעסוק בהטבת המנורה 
בידי יצריו שהוא ענין הגזירה על המילה – עומדת כנגדה החכמה דקדושה שאין זה מענין האדם לבדוק אחרי עצמו אם 
הוא למעלה או למטה או מה הם גודל ושיעור תאוותיו, אלא עיקר ההבחנה היא, אם עוסק הוא בשליחות שהיא הדלקת 
המנורה, כמ"ש )קהלת ח, א( "חכמת אדם תאיר פניו", כדרך שהיה אברהם אבינו עוסק תמיד להבחין אם הוא עושה את 
המוטל עליו, אם מאיר הוא את דרך ה’ לבריות, אם רצונותיו אוחזים בנצחיות, ועיקר חששו ודאגתו מעולם לא הייתה על 
עצמו ועל ד’ אמותיו, אלא חשב איך ומה יעשה כדי שלא ישאר העולם שומם, כדי שהדרך של קידוש שם ה’ והגדלת שמו 
יתברך בעיני הבריות תימשך, כדי שיהיה תקומה ותיקון לבריאה כולה ויזכו שוב הכל לקבל מהאור הגנוז ולהכלל בו, לכן 
אמרו בזהר )לך לך בדף פ"ט ע"א( שכשאמר הקב"ה לאברהם )בראשית טו, א( "שכרך הרבה מאוד", מיד התעורר אברהם והסתכל 
בסוד החכמה דקדושה והשיב לקב"ה "מה תתן לי ואנוכי הולך ערירי" כי לא חפץ בשכר אלא כל רצונו היה שימשיך גילוי 

השגחת ה’ בעולם.

כמו כן מבטלת החכמה דקדושה את חכמת יון שגזרה על מצות החודש, שעל פי חכמת יון והחושך - אדם שאינו פרוש 
דקדושה  והחכמה  והשפעה,  לשינוי  הגורמת  במעלה  ותפילתו  תורתו  ואין  בעליונים  מאומה  לפעול  יכול  אינו  מהעולם 
מלמדת - שאין לחקור אחר מדרגת התורה והתפילה של האדם, אלא ההבחנה היא מה הכוונה ומה הוא הרצון שלו בלימוד 
והתפילה, ואם כל רצונו וכוונתו בלימוד התורה, כי הוא רוצה את ה’ ב"ה וחפץ הוא בעבודתו להביא לימות המשיח – תורתו 

ותפילתו במעלה גדולה עד מאוד.

וכן מה שגזרו היונים על שבת שהוא ניתוק הקשר של ישראל מהגאולה והתכלית – על ידי החכמה דקדושה מאיר הוא את 
כל מקום החושך, כי מקבל על עצמו שלא לעסוק בעצמו אלא שכל תורתו תהיה כדי למצוא את ה’ יתברך ולדבוק בו, וכל 
עמלו בתורה הוא כדי שיהיה נחת רוח לפני הקב"ה. כי שינה את התפיסה שלו מכך שצריך הוא לעסוק בתורה כדי להביא 
לתיקון נשמתו לתפיסה אחרת, להתבוננות שהוא בשליחות לתיקון העולם כולו, וה’ ב"ה מצפה על עבודתו והארתו את 

האור הגנוז לכל הבריות, שיש בידו לגלות להם את השגחת ה’ ב"ה.

גילוי להשגחת ה’ יתברך בעולם, שיהיה מקום להשראת  כי העיקר מה שהיה בכוונת אברהם אבינו ורצונו, הוא שיהיה 
השכינה ויהיה העולם מתוקן, וביטל את חכמת יון שכביכול אין לו חלק בדבר נעלה כזה, כי רצה וחפץ בזה כל כך, עד שכלל 

לא היה ברצונו שיהיה לו חלק בזה, אלא היה כל רצונו שיתגלה השלימות הזו אף אם לא יהיה לו בזה שום חלק.

אין הארת האור הגנוז תלוי ביגיעות, אלא במחשבה והרצון של האדם בעבודתו

והיא האות ה"י דאברהם שעל ידה משתתקת ומתבטלת החכמה דס"א – שעל פי דעתה צריך לעשות עובדות ויגיעות 
גדולות כדי לקרב אל הקדש ולהיות סמוך אצל ה’ יתברך, אבל חכמה דקדושה היא – "הרוצה שיחכים ידרים", היינו שאינו 
צריך אלא להדליק את המנורה שהיא כל הטוב שבו ולעשות את שלו, וזה "בהבראם" בה"י בראם היינו ללא עמל ויגיעה 
כהאות ה’"י )וכמובא במדרש )ב"ר יב, י( שכל האותיות תופסות את הלשון מלבד האות ה’, וכך לא בעמל ויגיעה ברא הקב"ה 

את עולמו( וכעבודת הכהן הגדול המאיר את האור הגנוז.

ה



נמצא שהאדם צריך לחוס על עצמו ולהנצל מחכמת יון, שהיא החושך שיש לאדם המונע ממנו להתחיל בעבודת ה’, 
שעוד קודם שנכנס בעבודת ה’ מחשיכה לו חכמתו ושכלו את הדרך להוציא את כל הטוב הגנוז בו, על ידי מחשבות 
שהוא רשע, ואין לו חלק בגאולה, וכל עיסוקו צריך להיות בעצמו ובתיקונו. אבל האדם צריך לרחם על עצמו ובשרו, 
יצחק אבינו, צריך לזכות קודם לכן לאורו של אברהם בשלימות,  ולשפוט את עצמו שהוא ענין  וקודם שנכנס לדין 
ואז תהיה לו רפואה מגלות יון. וזה )ישעיהו נח, ז-ח( "כי תראה ערום וכסיתו ומבשרך לא תתעלם, אז יבקע כשחר אורך 
וארוכתך מהרה תצמח", היינו שכשיראה את עצמו שקוע בגלות יון, שגורמת לאדם לחשוב שהוא ערום מהאור הגנוז 
שהוא ענין האות רי"ש שהוא רש – צריך שיחוס על עצמו שלא יפול בעצת וחכמת יון, כי על ידה אינו מכיר את עצמו 
כלל, ולכן צריך שירחם על עצמו ויקיים "ומבשרך לא תתעלם". והוא על ידי אברהם כמ"ש "אז יבקע כשחר אורך" 
שהוא האור של שחרית ואברהם אבינו )שנאמר בו )ישעיה מא, ב( "מי העיר ממזרח"(, ויזכה להיות קשור בגאולה והפדיה 

מהחושך וגלות יון כמ"ש "וארוכתך מהרה תצמח".

כדי שיהיה קיום ופריה ורביה לעבודת האדם ותורתו, צריך שיהיה ‘אברהם מוליד’ שהוא האור הגנוז

עָלֶיהָ", אבל זה  ה בְּ חַיֶּ והוא ענין אברהם מוליד, כי החכמה היא מחיה ומרוממת את האדם כמ"ש )קהלת ז, יב( "החכמה תְּ
דוקא שהיא חכמה דקדושה והאות ה"י, וזה אברם אינו מוליד, אב-רם – אב היינו חכמה שאינה קשורה בגאולה ובבית 
המקדש – אינו מוליד, שאי אפשר לבקוע כל ידה את כל האור הגנוז באדם. אבל אברהם מוליד, שהחכמה שקשורה 
בתכלית שהיא האות ה"י, על ידה אפשר לבטל את החשך של יון ולהעלות את הנשמות למדרגה שיצא ויבקע מהם 
כל האור הגנוז בהם. כי לשון לידה ופריה ורביה הוא באור הגנוז כמובא בזהר )תרומה קמ"ח ע"ב וקמ"ט ע"א( שהוא כמו זרע 
שמוציא פירות ותולדות, שכל זה הוא מתגלה באות ה"י דאברהם כמובא במדרש )ב"ר לט, יא( שאמר לו הקב"ה הריני 

מוסיף ה"י על שמך ואת פרה ורבה.

כי מה שהאדם מרגיש שמתחיל בעבודת ה’ ונעצר, הוא מחמת ריחוקו מהאור הגנוז שכל עניינו הוא המשכיות ועשיית 
פירות, כי על ידי החושך עסוק הוא בעצמו בעליותיו וירידותיו, אבל על ידי התקשרות באור הגנוז - אין לו עסק בעצמו 
ומדרגתו וכל רצונו הוא שיהיה תמיד איזה נחת רוח ומציאת חן לפני ה’ ב"ה, וכמו חייל שבשעת המלחמה מרוכז הוא 
ביעד והמטרה ואינו חושש על עצמו, כך כבש אברהם אבינו את ארץ ישראל להעלותה לקדושה ללא חשש על עצמו 
ומקומו וכן מובא בזהר )לך לך ע"ט ע"ב( על הפסוק )בראשית יב, ו( "ויעבור אברם בארץ" -  והוה מעבר בארעא ולא הוה דחיל.

עיקר חנוכה - הוא על הדלקת המנורה והחכמה דקדושה, כי הוא הניצחון האמיתי על מלכות יון, והתחלת הניצחון הוא 
שמצאו את היו"ד שהוא האור הגנוז בחושך

וזה הטעם שעיקר הנצחון על מלכות יון היה בהדלקת המנורה והאור הגנוז, כי הנצחון הגשמי על יון נמשך מהתעוררות 
הרשימו שהיא האות יו"ד שהייתה קשורה ברי"ש, שהוא האמונה בפך שמן שקיים בכל אחד ואחד, ועל ידי זה נעשה 
הנשמות  את  להרים  אברהם  של  ברי"ש  הקשורה  יו"ד  האות  בין  חיבור  ונעשה  הגנוז  האור  אל  והתקשרות  צימאון 
מהשבירה, שהיא האות רי"ש ונעשה האות ה"י שהיא רי"ש ויו"ד, ונעשה אברהם מוליד, והוא יחוד הוי"ה אדנו"ת שהם 
ידי היו"ד שהיא הרשימו הדבוקה ברי"ש לכל הז’ מדרגות שנפלו למטה שהם כנגד  - שנעשה עלייה על  ח’ אותיות 

שמונת ימי חנוכה.

נמצא שאם לא היו מייקרים ומעריכים את האות יו"ד - את הרשימו של האור הגנוז שיש בכל אחד ואחד, וסוברים 
שמעט כזה אינו מספיק להאיר את אור ה’ בעולם, לא היה לנו את חנוכה והיה העולם נשאר בחושך, כפי שאם לא היה 
אברם מאמין ביו"ד הקיימת בו לא היה נעשה לאברהם להוציא את האור הגנוז לעולם, וכמו שיש שרוצים לידע את כל 
התורה הש"ס והשו"ע ורק אח"כ סוברים שיתגלה בהם האות יו"ד ויוכלו להרים את עצמם מהשבירה ולעסוק ברצון ה’ 
האמיתי שהוא הרצון התמידי של ה’ ב"ה - לבטל את החשך להתגלות בעולם ולהטיב לנבראים, אבל עבודת ה’ מתחילה 
שהאדם מוצא בעצמו קודם כל את האור הטמון בו את היו"ד שידע שה’ ב"ה מצפה עליו מתי הוא יחשוב ממנו יתברך 
ולא מעצמו, מתי הוא יעריך את האור האלוקי שבו ושיש בכוחו להיות מוליד, כי כל מה שיש אנשים שתקועים עשרות 
שנים במקום אחד בעבודת ה’ הוא מפני שאינם הולכים בדרך של אברהם, שהיה מכוין את כל דרכיו לבית המקדש ולא 
לתיקון עצמו, וכן מובא במדרש )רבה מ, טז( על הפסוק )בראשית יב, ט( "ויסע אברם הלוך ונסוע הנגבה", מחכה )שמדמיין 

בדעתו( והולך ומכוין כנגד בית המקדש.



צריך שיכוון את כל עבודתו ותורתו וכן את הכלים שיש ברשותו - לתכלית שליחותו שהוא כבוד ה’ ב"ה

וזה מה שאמר הלל, אם אני כאן הכל כאן, ואם איני כאן מי כאן )סוכה נג ע"ב(. ‘אני’ הוא קוב"ה כמ"ש "כי אני אני הוא" 
)דברים לב, לט(, ואמר הלל שאם ה’ ב"ה כאן נמצא איתנו בבית המקדש – הכל כאן, שיכולים לראות כל אחד את כל 

האור הגנוז בו, אבל אם אין ההתבוננות על התכלית שה’ ב"ה יהיה איתנו כאן בבית המקדש – מי כאן, היינו שאין יכולת 
להכיר מי כאן, כי נמשך חושך וחכמה דס"א המסתירה את האורות הגנוזים בנשמות ישראל. כי המנורה היא ימין 
שמאל ואמצע, האמצע מרמז על התכלית שהוא כבוד ה’ ומלכותו, וצריך שיקח את כל עבודת ה’ שהוא הימין, ואת 
כל הכלים שיש לו בגשמיות שהוא השמאל, ולכוונם לאמצע שהוא תכלית שליחותו האמיתית. וצריך שכפי שבוער 
לאדם לסיים את הש"ס ולזכות לידיעת התורה, כך ויותר מזה יבער לו בחשק גדול שיבנה בית ה’ שהיא התגשמות 
לרצון העיקרי של ה’ ב"ה, וזה שאמר הקב"ה לאברהם "לך לך מארצך ממולדתך ומבית אביך אל הארץ אשר אראך" 
מולדתך - הם הכלים הגשמיים וקני המנורה משמאל, בית אביך - הוא הרוחניות והקנים מימין, אל הארץ אשר אראך - 
הוא הקנה האמצעי שהוא ירושלים, כי עיקר ארץ ישראל הוא ירושלים ומכוון כנגד ירושלים של מעלה כנודע, ועל ידי 
שמביא את כל הבריאה להאיר את אור ה’ בירושלים, מתפשטת ירושלים על כל ארץ כנען ונקראת בשם ארץ ישראל. 

בכל אחד יש רשימו מהאור הגנוז שאין בחברו, לכך צריך הוא למצוא את האור שלו ולא של אחרים

והעיקר שירצה להאיר את האור שלו ואת השליחות שלו, ולא אור ושליחות של אחרים, כי כל אחד צריך למצוא את 
כל הכישרונות שלו והייחודיות שלו, ולפעול איתם את השליחות המיוחדת שלו. כי אם כל אדם ירצה ליקח כלים של 
אדם אחר ולעבוד איתם, יהיה הדבר לקלקול גדול. והוא שכמו שהוזמנו כמה נגנים לנגן בשמחה של המלך, וכל נגן 
תפס כלי שאינו שייך לו ואין הוא בקי בו - שהוא קלקול גדול, וכשכל אחד יתפוס כלי אומנותו יהיה לנחת רוח לפני 
המלך, כך כל אחד צריך לידע שאת החלק שלו ואת השליחות שלו, רק הוא זה שיכול לפעול ולעשות זאת, ואין הוא 
צריך אלא למצוא את הפך שמן הטהור שיש בו, את הנקודה שמאירה בו - ולקשרה בתכלית כנ"ל, שיצא מנקודת 
עצמיותו ומעסק קלקולו ותיקונו, ויגביר את הדעת והרצון שלו ליקח לעצמו את השליחות שלו ברצינות, שהיא כולה 

תכלית אמיתי ונצחיות לבד.

וכן היה אברהם, שאף שהיו עוד גדולים בדורו, חיפש להאיר את החלק שלו, ולא התפשר על מיצוי שליחותו, וכן אמר 
לו הקב"ה )בבראשית יג, יד( "שא נא עיניך וראה מן המקום אשר אתה שם", דהיינו ממקומו שלו, ובתחילה היה כאור 
ופך שמן קטן בכל החושך העצום שהיה אצל הנבראים, וכן אמר רבי ברכיה במדרש )ב"ר לט, ב( שהיה אברהם דומה 
לצלוחית של שמן הטוב שהיתה גנוזה, אבל על ידי שהיתה מיטלטלת היה ריחה נודף, כך כל אחד הוא כולו ריחות 
טובים, וצריך למצוא את השליחות שלו שהיא האות יו"ד הגנוזה בו, ולהפוך את השבירה שלו שהיא האות רי"ש עם 

היו"ד לאות ה"י ולהיות אברהם מוליד שהוא התקשרות והתבוננות על הנצחיות והתכלית. 

כי מובא בזהר )לך לך בדף פ"ח ע"א( על הפסוק )בשה"ש ז, יא( "אני לדודי ועלי תשוקתו", שצריך קודם שימצא בו את מה 
שמאיר בו היינו "אני לדודי" - ועל ידי זה יתקיים "ועלי תשוקתו" שימשך עליו מהאור העליון, כי אין הברכה שורה אלא 
על דבר שיש בו ממשות, וכן מובא עוד שם )בדף פ"ג ע"ב( שבנר יש אש שחורה ועל גבה נעשה כסא לאור העליון, כך 
יש באדם אש מועטה, ואע"פ שנדמה לו שהיא אש שחורה ואינה מאירה - היא הכלי לקבל על גבה את האור העליון 
שהוא ‘נהורא עילאה’, וכך גם אברהם נמצא אל הי"ת מתוך החושך שהוא תרח ושם ה’ ב"ה מצא אותו כמ"ש "ומצאת 
לבבו נאמן לפניך" )נחמיה ט, ח(, וכן את דוד מצא הקב"ה אצל לוט בסדום כמובא במדרש )ב"ר מא, ד(, נמצא שאין מקום 
רחוק וחשוך שאינו מאיר וקשור באות יו"ד, לכן צריך האדם לעורר רחמים על עצמו בדרך בית הלל, ולהאיר בכל יום 

עוד ועוד מהדעת הקדושה, שאנחנו אלו שצריכים לעשות למענו יתברך, ואין הוא צריך לעשות למענינו.

דרך בית הלל היא, שאין לאדם לחשוש שלאחר זמן יחזור להיות נשלט בידי יצרו, כי על ידי שיאיר היום את חלקו 
מובטח לו שיאיר למחרת ביתר שאת

כי האדם חושש שאם יבחר ללכת היום בדרך של אברהם - היינו שינתק את עצמו מהמחשבות שהוא רשע ואין לו 
תיקון והוא נשלט בידי יצרו, אלא יכול הוא להיות קשור בגאולה - חושש הוא שמא מחר ישוב אצלו החושך של יון 
ויחזור להיות נשלט בידי תאוותיו, ולכן אינו מתגבר להתחיל להאיר את החכמה הקדושה בשכלו. על כן צריך האדם 



לילך בדרך בית הלל, ולהאמין שאינו צריך להדליק ולהאיר בתחילה אלא נר אחד, ולא יחשוש על ההמשך, ואם ילך 
האדם בדרך הזה וינתק את המחשבות של החשך של יון שהוא נשלט ואין בכוחו לפעול – מובטח לו שבהמשך האור 
הגנוז רק ילך ויאיר אצלו ביתר שאת, עד שיזכה להאיר כל השבעה מדרגות של קומתו ויזכה לייחוד הוי"ה אדנו"ת 
שהוא המרמז על הנר השמיני של חנוכה שהוא התקשרות קבועה באור הגאולה, וכן מוב בזהר )לך לך בדף פ’ ע"א( שהיה 
אברהם אבינו הולך בדרך "הלוך ונסוע" דרגה בתר דרגה עד דסליק לדרום, שהיה הולך במדרגות כדרך בית הלל עד 

שזכה לחכמה דקדושה שהיא בדרום בשלמות.

כי ההתחלה והראשון הוא אברהם, שהוא מרמז על האור שהוא הקלף ואש לבנה שעל ידה ניתן לגלות את התורה 
)וכן מובא בזהר )לך לך בדף פ"ד ע"א( על הפסוק )במשלי ד, יח( "ואורח צדיקים כאור נוגה, הולך ואור עד נכון היום" שנאמר 

על אברהם(, והשביעי הוא משה שהוא גילוי התורה והשליחות של כל אחד מישראל וסוד אש שחורה, והשמיני היא 
השליחות עצמה שהוא הגילוי של מלך המשיח והנצחיות וכנגד "זאת חנוכת המזבח".

על ידי שהיה אברהם ‘אחד’, שראה את עצמו יחיד בעולם נעשה אברהם מוליד, שפעל את הנצחיות

וצריך האדם לעשות את עבודתו בתמימות, ויציל את עצמו מהמחשבות על תארים, אם הוא צדיק או רשע, אם הוא 
רב או איש פשוט, וכפי שאדם לא מעיד על עצמו שהוא צדיק כך אינו יכול להעיד על עצמו שהוא רשע, וכל התארים 
הוא מהשקר של הבני אדם, שהרי אם היו מניחים את האדם באי בודד, היה משליך את כל זהבו וממונו והיה מחפש 
אחר מזון ומים, וכן היה משליך כל התארים והיה חי בפשטות, וכך צריך האדם להתבונן כמו שהוא חי באי בודד, וכמ"ש 
)יחזקאל לג, כד( "אחד היה אברהם" שהיה רואה את עצמו כיחיד בעולם, כפי שאמר לו הקב"ה "לך לך" היינו שתראה את 

עצמך לבד, שהוא האור של חנוכה שהוא ניצחון של מעט אור נגד חושך הרבה, מעטים כנגד רבים.

וצריך שיחשוב שהרי אם יזכה לכל התארים שבעולם, ויהיה קדוש פרוש וצדיק, ובית המקדש לא נבנה והעולם נשאר 
חשוך ושמם - הרי הוא מועל בשליחותו, אבל אם היה בו כוונה בתורתו ועבודתו על הנצחיות, על בית ה’ על גאולת 
ישראל וכבוד שמים - הרי שזכה להאיר את האור הגנוז ולפעול בגבהי מרומים, והוא כאברהם שה’ ב"ה נותן בו את עיניו 
בכל שעה להושיעו להגן עליו ולשמרו כמ"ש "אנכי מגן לך" )בראשית טו, א(, כך על ידי שיתן האדם את כל נשיאת עיניו 

על בית המקדש וכבוד ה’ יתברך - יהיה מוגן ושמור מכל עביות הגוף והדעות של הבריות.

צריך שלא יעסוק בערך נשמתו או עביות גופו, אלא באור שהוא מאיר שהיא אש התורה המגלה את שליחותו של כל 
אחד

כי בדור האחרון נמשכים הגופים של ישראל ממקום נמוך עבה ומגושם מאוד, לכך יש קושי גדול לכל אחד ומרגישים 
כל  הוא  ומכאן  מאוד,  גבוה  ממקום  נמשכות  שבדור  הנשמות  שמאידך  לידע  צריך  אבל  ועייפות,  חולשה  כבדות 
ההתעוררות שרואים אצל נשמות ישראל שמשתוקקים וחפצים מאוד להגיע למדרגות )ואצל הגויים הוא הפוך בדורות אלו, 
שנפשותיהם נמשכות ממקום נמוך ומגונה מאוד, ולכן ירדו בתאוותיהם מטה מטה, אבל הגופים נמשכים ממקום גבוה יותר, ולכך מתפשטת הצלחתם 

בגשמיות(, וצריך לקיים "לך לך מארצך וממולדתך ומבית אביך" שאין לאדם להסתכל מה היא מדרגת נשמתו שהוא ענין 

"בית אביך", או על הקושי שלו מצד הגוף שנמשך ממקום נמוך שהוא ענין "מולדתך", אלא ישא עיניו וילך "אל הארץ 
אשר אראך" - שהיא הדעת הקדוש שכולה נשואה על ארץ ישראל שבפרטות היא ירושלים ובית המקדש.

וכל שעה שאדם חושב מבית ה’ ומהרצון לעשות לו נחת רוח - הוא מטהר את העולם מהחשיכה של יון, ובכל שעה 
שהוא חושב מזה הוא מוסיף והולך ומאיר את האור הגנוז, כדעת בית הלל, שהוא גילוי של האור הגנוז מדרגה לדרגה, 
עד שזוכים לגילוי התורה באש שחורה על גבי אש לבנה, שנעשה ענין הקלף שהוא האור של אברהם אבינו, ויכול לגלות 
על ידו את השליחות המיוחדת שלו שהיא אש שחורה, כמ"ש "והיה אור ישראל לאש", כי כל המחשבה והחכמה היא 
על הנצחיות על היום שכתוב בו "והיה ה’ אחד ושמו אחד" )זכריה יד, ט(, וזה "ויהי ערב ויהי בוקר יום אחד" שאחר הערב 
נעשה בוקר אבל גם הוא לשון ‘ויהי’ שהוא לשון צער )ב"ר מב, ג( כי אחריו יבוא שוב הערב והחושך של יון, אבל כדי לבטל 

את החושך צריך ליום אחד, שהוא מחשבה והתקשרות ביום שכתוב בו "והיה ה’ אחד ושמו אחד".


